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 >Estudi monogràfic sobre la situació de les entitats veïnals de la ciutat

Propostes de les AVVs per renovar  
les juntes veïnals i promoure la participació

El veïnat de Vista Alegre es 
manifesta per reclamar accessos 
peatonals al barri

Miquel Gordillo

«Pocs membres, gent 
gran, sorgeixen a l’ho-
ra de renovar la junta 

d’una entitat», és una de les fra-
ses capdavanteres que es llegeix 
a un estudi monogràfic que ha 
realitzat la Favt, i que intenta fer 
radiografia de la situació de les 
associacions veïnals de la ciutat. 
L’objectiu, recopilar les mancan-
ces que aquestes tenen en el seu 
dia a dia, i a la vegada plantejar tot 
un seguit de propostes de millora 
abordades de manera col·lectiva. 
Per extreure aquestes conclusi-
ons, es va celebrar una jornada de 
treball el passat 21 de gener, en la 
qual van participar disset entitats 
veïnals, a més d’altres entitats so-
cials, com ara la Confavc, el Grup 
de Dones Montserrat Roig, Tau-
la de l’Aigua, Dones d’Aigua, 
CCOO, Activa60 i l’Observatori 
de l’Aigua.

Des de la Confavc, que va ser 
convidada a la trobada, el seu 
vicepresident Albert Torrents va 
exposar diferents projectes que fa 
la confederació veïnal a tot el ter-
ritori, i que permeten captar gent 
jove i dones en accions socials, 
com ara són el projecte A-porta, 
Barris Violetes, o l’Escola veïnal 
de tardor. Torrents opina que hi 
ha una tendència en la gent jove 
a creure que s’ha de ser autosu-
ficient de forma individual, i que 
això no facilita el pensament co-
munitari i el treball en equip. Per 
això, aposta per crear sinergies 
amb altres entitats.

Resultats de l’enquesta

De forma prèvia a la jornada de 
treball, una comissió va elaborar 
una enquesta adreçada al movi-
ment veïnal local, amb preguntes 
sobre aspectes diversos: membres 
i funcionament de la junta, edats, 
temps de permanència, organit-
zació i reunions, activitats que 
duen a terme, la relació amb els 
socis i les seves mancances a qual-
sevol nivell. Es van rebre un total 
de 20 enquestes per part d’enti-
tats veïnals.

A l’estudi de la Favt a què ha 
tingut accés Malarrassa, se’n des-
prèn, pel que fa a mancances, la 
necessitat de millora rels recur-

sos, així com la comunicació amb 
el veïnat, rejovenir les juntes, la 
manca de suport tècnic i jurídic, 
la manca de voluntariat, i en al-
guns casos, d’un local propi. En-
tre les millores d’organització, 
s’apunta que les entitats han de 
ser més eficients i explicar bé el 
seu projecte i objectius, fer actes 
de captació, buscar una major im-
plicació del barri, disposar de vo-
luntaris, i millorar la participació.

Entre altres propostes de millo-
ra recollides per l’enquesta, hi ha 
les relacionades amb promoure 
la formació i el fet de disposar de 
més eines i recursos propis, així 
com també millorar la relació i la 
comunicació amb eines a la xarxa, 
el disseny de polítiques de comu-
nicació i establir canals que siguin 
eficients, i que permetin una vi-
sibilitat més gran de les activitats 
que es duen a terme.

També s’assenyala que cal treba-
llar per la interseccionalitat, per 
no deixar ningú fora, unir esfor-
ços entre totes les AV i compartir 
recursos de tots tipus, tenir as-
sessorament quan calgui de caire 
tècnic i jurídic, així com que cada 
barri tingui el seu Consell de Bar-
ri amb la resta d’entitats del barri, 
escoles i instituts.  

També es destina al monogràfic 
un espai per suggerir propostes 
que s’han d’impulsar des de la la 
FAVT de cara les entitats: pro-
porcionar-los eines de gestió bà-
sica que inclogui un programa de 
socis i de comptabilitat. També es 
proposar buscar un coordinador 
de l’administració que ajudi les 
associacions amb la paperassa i la 
comunicació.

Han augmentat les dones

Hi ha una comparativa amb un 
estudi similar fet l’any 2014. Es 
destaca que des de llavors fins a 
2022, la mitjana d’edat ha baixat 
de 55 anys a 49 anys. Hi ha de 
de 6 a 9 membres a les juntes, i 
ha pujat el seu nivell de formació 
dels seus membres. Hi ha pari-
tat d’homes i dones a les juntes, 
amb un 51 % homes i un 49 % 
de dones. A la vegada, es conclou 
que cal fer més atractiva la tasca 
del món veïnal, així com millorar 
la comunicació, tant a les xarxes 
socials com a presencialment. Per 

això, es proposen dinamitzar els barris 
amb projectes col·lectius i amb un tre-
ball de continuïtat. També es desprèn 
de l’estudi que es fa necessària una 
estructura de suport administratiu, 
tècnic i jurídic. En aquesta línia, con-
sideren les entitats que cal queixar-se 
a l’Ajuntament de les dificultats que 
representa per a les entitats haver de 
fer tants tràmits amb tanta dificultat. 

Entre altres aspectes a tenir en 
compte, hi ha el fet de treballar pel bé 
comú, fer comunitat, avançar de forma 
qualitativa en qüestions de gènere, fer 
servir un llenguatge inclusiu, la inte-
gració de la immigració, el concepte 
de ciutadania, convertir carències en 
oportunitats, incentivar la participació 
juvenil, el concepte d’empatia i sensibi-
lització de la població amb campanyes, 
donar valor a allò que es fa, disposar 
de suport tècnic i burocràtic per part 
de l’Ajuntament, facilitar la tasca a les 
persones que volen col·laborar per ga-
rantir que vulguin seguir, combinar les 
xarxes i butlletins de forma presencial 
i directe amb la gent.

A la trobada d’entitats veïnals es va 
determinar, a partir de l’estudi, que cal 
ordenar les propostes que es poden ti-
rar endavant a curt, mig, i llarg termi-
ni, tot fixant un calendari que indiqui 
l’execució dels objectius.

 ▪ Moment del Fòrum d’entitats que es va celebrar el passat 13 de maig a la Plaça del Progrés

E
l veïnat del barri no pot més. Per aquest 
motiu, el passat divendres 26 de maig 
va protagonitzar una concentració per 

exigir, després d’anys de reivindicar-ho, mi-
llores de mobilitat i d’accés a les seves llars. 
Afirmen que les administracions no els fan 
cas quan reclamen una vorera a la banda dre-
ta de la carretera de Martorell. I denuncien 
també que en aquesta zona no hi hagi cap 
accés peatonal des del barri de la Cogullada. 

Tot i el temps que porten reivindicant-ho,  

el veïnat es troba amb què l’Ajuntament no 
dona cap solució a les seves demandes per 
una  mobilitat segura i en consonància als 
impostos que paguen, tal com resaven les 
pancartes que mostraren els veïns durant la 
concentració. Per la seva part, el consistori 
alega que en tractar-se d’una carretera, les 
competències corresponen a la Diputació. 

Segons les informacions rebudes, hi ha 
previst per aquesta setmana una nova reunió 
amb representats de l’Ajuntament.

 ▪ Concentració de veïns i veïnes el 26 de maig a Vista Alegre,  
que va tallar l’accés a la carretera de Martorell

IMATGE CEDIDA

«Quin tipus de participació vol 
l’Ajuntament? Si ni tan sols 
escolten, per què volen que 
participem?»

E
l president de la Favt, Pepe Sánchez, valora com a 
positiu el fet que, «encara que hagi baixat la quan-
titat de persones implicades, l’edat ha minvat, ara 

la mitjana és de 49 anys. Igualment la dona és més pre-
sent a les juntes i les presidències, arribant al 50%». 

En tot cas, per a Sánchez, hi ha un paral·lelisme clar 
entre la realitat del món veïnal i les entitats que treballen 
en l’àmbit dels avenços socials a la ciutat. Així ho con-
clou, també, arran del fòrum d’entitats que va impulsar 
el passat 13 de maig el Consell d’Entitats d’Acció Ciuta-
dana, celebrat a la plaça del Progrès, a on van participar 
una vintena d’entitats. 

La trobada constatà que la gent no està contenta amb 
la participació que promou l’Ajuntament. Un exemple 
clar, segons Sánchez, el Comitè de Residus, que es va 
dissoldre abans que acabés la legislatura. «Tenim uns 
Consells de Districte amb una baixa participació, a més 
no es tenen en compte les aportacions de les entitats, 
no s’executen les propostes que el mateix Ple municipal 
aprova», explica, tot afegint: «Quin tipus de participació 
volen? Per informar-nos i ja està? Si ni tan sols escolten, 
per què volen que participem?», es pregunta el president 
de la Favt. 


